

Council of the European Union

> Brussels, 27 October 2023 (OR. en, de)

14744/23

FRONT 335 MIGR 356 ASILE 106 COMIX 490

From:	German delegation
То:	Working Party on Frontiers/Mixed Committee
	(EU-Iceland/Liechtenstein/Norway/Switzerland)
No. prev. doc.:	14322/23
Subject:	Prolongation of border controls at the German internal borders in accordance with Article 28 of Regulation (EU) 2016/399 on a Union Code on the rules governing the movement of persons across borders (Schengen Borders Code)

Delegations will find attached a copy of the letter received by the General Secretariat of the Council on 25 October 2023 regarding the prolongation of border controls by Germany to the Republic of Poland, the Czech Republic and the Swiss Confederation as of 26 October 2023 for 20 days.

<u>ANNEX</u>

*

Bundesministerium des Innern und für Heimat

Bundesministerium des Innern und für Heimat, 11014 Berlin

Vizepräsidenten der Europäischen Kommission Herrn Margaritis Schinas 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Kommissarin für Inneres der Europäischen Kommission Frau Ylva Johansson 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Generalsekretärin des Rates der Europäischen Union Frau Thérèse Blanchet 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Präsidentin des Europäischen Parlaments Frau Roberta Metsola 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Innenministerinnen und Innenminister der EU- und der Schengener-Vertragsstaaten

Nur per E-Mail

Sehr geehrte Kolleginnen, sehr geehrte Kollegen,

mit meinem Schreiben vom 13. Oktober 2023 habe ich über die vorübergehende Wiedereinführung von Binnengrenzkontrollen an den landseitigen deutschen Binnengrenzen zur Republik Polen, zur Tschechischen Republik und zur Schweiz mit Wirkung zum 16. Oktober 2023 für die Dauer von zunächst 10 Tagen (bis einschließlich zum 25. Oktober 2023) auf der Grundlage von Artikel 28 der Verordnung (EU) 2016/399 (Schengener Grenzkodex) informiert. Im zeitlichen

Zustell- und Lieferanschrift: Ingeborg-Drewitz-Allee 4, 10557 Berlin Verkehrsanbindung: S + U-Bahnhof Hauptbahnhof IM 012035 2023 25-10-2023

> Nancy Faeser Bundesministerin

Alt Moabit 140 10557 Berlin Postanschrift:

11014 Berlin Tel. +49 30 18 681-11000

Fax +49 30 18 681-11014 Ministerin@bmi.bund.de

www.bmi.bund.de

Berlin, 25. Oktober 2023

Seite 2 von 2

Vorfeld und teilweise zeitlich danach haben andere Mitgliedstaaten angesichts der besorgniserregenden Entwicklung des irregulären Migrationsgeschehens und der Schleusungskriminalität ebenfalls von diesem Instrumentarium Gebrauch gemacht.

Die Feststellungen von irregulären Einreisen und Schleusungshandlungen sind weiterhin – mit den entsprechenden Auswirkungen auf die Situation im Inland – auf einem deutlich zu hohem Niveau. Die Ursache liegt unverändert vornehmlich in der irregulären Migration über die Ostmediterrane Route und im weiteren Verlauf über die Staaten der Balkanregion und auch über die sogenannte "Ostroute". Nach wie vor sind dabei zahlreiche skrupellose Einschleusungshandlungen mit lebensgefährlichen Tatbegehungen zu verzeichnen.

Vor diesem Hintergrund habe ich auf der Grundlage von Artikel 28 Schengener Grenzkodex entschieden, dass an der deutsch-polnischen, der deutsch-tschechischen und der deutsch-schweizerischen Landgrenze die vorübergehende Wiedereinführung von Binnengrenzkontrollen für weitere 20 Tage mit Wirkung zum 26. Oktober 2023 angeordnet wird. Dabei habe ich die Auswirkungen, die Erforderlichkeit und die Verhältnismäßigkeit in meine Entscheidung einbezogen.

Seien Sie versichert, dass die Bundespolizei an den betreffenden Landgrenzen mit ihren innerstaatlichen und den Partnerbehörden der Nachbarstaaten eng zusammenarbeitet und dabei bestrebt ist, die Auswirkungen auf den grenzüberschreitenden Straßen- und Warenverkehr, die Wirtschaft und das Leben sowie Arbeiten in der Grenzregion so gering wie nur möglich zu halten.

Mit freundlichen Grüßen

Wany & City Nancy Faeser

Translation

Nancy Faeser Federal Minister of the Interior and Community

Alt-Moabit 140, 10557 Berlin Tel.: +49 (0)30 18 681-11000 <u>Ministerin@bmi.bund.de</u> <u>www.bmi.bund.de</u>

Mr Margaritis Schinas Vice President of the European Commission 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Ms Ylva Johansson Commissioner for Home Affairs of the European Commission 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Ms Thérèse Blanchet Secretary General of the Council of the European Union 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Ms Roberta Metsola President of the European Parliament 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Home Affairs ministers of the EU and Schengen countries

By email only

Dear Colleagues,

In my letter of 13 October 2023 I informed you about the temporary reintroduction of border controls at Germany's land borders with Poland, Switzerland and the Czech Republic, initially for 10 days beginning 16 October 2023, in line with Article 28 of Regulation (EU) 2016/399 (Schengen Borders Code). Shortly before and afterwards, other Member States began reintroducing border controls too, given the alarming trends of irregular migration and human smuggling.

The incidence of recorded illegal entries and human smuggling activities remains far too high and has serious repercussions for the situation within Germany. As before, this is mainly driven by the irregular migration via the Eastern Mediterranean route, the Balkan countries and the Eastern route, involving numerous unscrupulous and life-threatening human smuggling activities.

In light of this, I have decided to order, on the basis of Article 28 of the Schengen Borders Code, a temporary reintroduction of border controls at Germany's land borders with Poland, Switzerland and the Czech Republic, for a further 20 days beginning 26 October 2023. In taking this decision, I have taken into account its appropriateness, necessity and proportionality.

Please be assured that Germany's Federal Police, together with their partner authorities within Germany and in Poland, Switzerland and the Czech Republic, will strive to keep to a minimum the impacts on cross-border road traffic and the flow of goods, the economy and the lives and work of people in the border region.

Yours sincerely,

(signed) Nancy Faeser